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Kapitaal Aanbevelingen juli 2009 Wat is er gebeurd? 

A. Democratie 1 Wat de commissie in de gesprekken opviel en wat ook al in de 
aanvullende studie bleek, is dat lang niet iedereen zo tevreden is 
over hoe de participatie werkt.  
De commissie raadt de gemeente aan het stelsel van participatie 
onder de loep te nemen. 
De commissie denkt hierbij niet aan het afbouwen van het stelstel, 
maar aan het doorontwikkelen ervan. Dit houdt onder andere in 
dat er goed wordt gekeken hoe de bevolking eruit ziet; 
verschillende typen burgers moeten op verschillende manier 
worden gestimuleerd om deel te nemen. 
Soms creëert participatie weerstand. Die kan leiden tot afhaken, 
maar ook tot zelfsturende burgers die als een aanvulling (geen 
vervanging) kunnen worden gezien op de staande structuren. 
In Ridderkerk is een leemlaag van participatievormen en de 
daarbij betrokken inwoners en instanties ontstaan; die mag geen 
obstakel worden voor een doorontwikkeling van de participatie. 
 
 
2 De gemeente dient er voor te zorgen dat zij duidelijk is in haar 
communicatie. Waar worden mensen voor gevraagd en wat is er 
gedaan met hun inbreng? Welke ruimte is er voor inbreng van 
inwoners, instellingen en bedrijven en vooral ook: waar is deze 
ruimte er niet omdat de raad zelf een keuze wil maken. Ook moet 
zij vooral argumenten gebruiken om keuzes te verdedigen (soms 
zullen die niet in het verlengde liggen van de inbreng van 
participanten).  
 
 
 
 
 
 
3 De vraag is overigens niet alleen of de hele bevolking wordt 
bereikt, de vraag is ook of de boodschap van participatie het hele 
ambtelijk apparaat bereikt: in hoeverre is er intern een cultuur die 
de ambities op het vlak van participatie kan dragen? De 
participatiewens die Ridderkerk uitdraagt, moet bij meer leden van 
de ambtelijke organisatie daadwerkelijk onderdeel van de manier 
van werken worden. 
 
4 Op sommige punten blijkt behoefte te zijn aan meer sturing door 
de raad. Er is onvrede over de rol van de raad, ook in de raad 
zelf. Raad en college dienen gezamenlijk te werken aan een 
sturingsagenda, onder respectering van de onderscheiden rollen. 
De raad moet niet achter de feiten aan lopen, maar tijdig kunnen 
beschikken over adequate informatie. College en ambtelijk 
apparaat behoren die informatie tijdig en gericht aan de raad te 
verschaffen. Maar als de raad van mening is dat dit niet gebeurt, 
dan moet hij die informatie halen. Hij moet zich daarbij niet alleen 
richten op het achterhalen van de informatie binnen het 
gemeentehuis. De raad moet zich juist actiever opstellen in het 
verzamelen van informatie in de samenleving. Zelfs al vóór de 
invoering van het dualisme diende de raad zelf de samenleving op 
te zoeken om feiten, beelden en meningen te verzamelen. Dat is 
met de dualisering alleen maar belangrijker geworden. Eigen 
informatiekanalen in de samenleving (en dat is wat anders dan 
met de eigen partijleden praten) kunnen het werk van de raad 
beter en spannender maken; zij kunnen leiden tot een steviger 

1 Na de verkiezingen is de huidige coalitie tussen Leefbaar Ridderkerk en de SGP gevormd. In het coalitieakkoord “Dienstbaar in 
vertrouwen” is opgenomen dat het college betrouwbaar, zorgvuldig en transparant moet  werken. Na de zomer van 2010 is gestart met 
raadpleging van de bestaande participanten, wijkoverleggen en platforms ter voorbereiding op de doorontwikkeling van participatie. Aan 
de hand van de input van de deelnemers en de visie van het college, zoals die is opgenomen in het coalitieakkoord is de nota 
“Ridderkerk, participatie, burgers en bestuur 2010” opgesteld. Deze nota is december 2010 door de gemeenteraad vastgesteld. 
Een groot verschil met de vorige uitgangspunten voor participatie is, dat participatie niet voorbehouden is aan het college, maar dat ook 
de raad daarin een rol kan vervullen. (zie verder onder 2 en 3) 
 
Gelijktijdig is met de platforms en wijkoverleggen gesproken over hun rol en werkwijze. Dit heeft tot vermindering van het aantal 
platforms en wijziging van de werkwijze geleid. 
Om nieuwe inwoners welkom te heten en te betrekken bij de gemeente heeft het college besloten om bijeenkomsten “Dag nieuwe 
inwoners” te houden. 
 
 
 
 
 
 
2 Gelijktijdig met de notitie participatie is een Afwegingskader voor participatie en formulier voor het maken van een omgevingsanalyse 
ontworpen. Dit afwegingskader helpt de ambtenaar (en het bestuur) om te beoordelen welke vorm van participatie bij een onderwerp 
wordt toegepast. De omgevingsanalyse wordt gebruikt om te bepalen welke doelgroepen bij een onderwerp betrokken worden. 
 
Met de raad is in Vught en tijdens een gezamenlijk overleg gesproken over de rol van de raad t.a.v. participatie. De raadsleden zijn van 
mening dat participatie niet uitsluitend “een kunstje” van het college is/moet zijn. In zijn startnotities neemt de raad duidelijk op wie 
(college en/of raad) in contact treedt met welke participanten en op welk moment en hoe en wanneer de raad op de hoogte wordt 
gesteld van de mening van die participanten. Los van de trajecten vastgelegd in startnotities staat het participanten/platforms e.d. vrij 
ook rechtstreeks advies te geven aan de raad. 
 
De griffier heeft de raadsleden opgeroepen om terughoudend om te gaan met problemen van individuele burgers en die aan het college 
over te laten. 
 
 
3 In de “Stijl van besturen” is de reactie van de ambtelijke organisatie op de collegevisie uitgewerkt. De implementatie daarvan gebeurt 
vanaf de zomer van 2011. Hiermee wordt de visie van het gemeentebestuur de kapstok voor het handelen van de organisatie. 
De nieuwe nota “Ridderkerk, participatie, burgers en bestuur  2010” levert de eerste positieve ambtelijke geluiden op over de wijze van 
participeren, waardoor het meer een onderdeel van het werk is gemaakt. 
 
 
 
4 Begin 2010 is gestart met het opstellen van een bestuurlijke planning. Deze wordt inmiddels 1 x per 3 maanden naar de raad gestuurd. 
Over deze planning wordt inhoudelijk in het Presidium gesproken. Sinds 2011 wordt ook een overzicht per raadsvergadering overgelegd. 
Via raadsinformatiebrieven wordt de raad op de hoogte gehouden van de uitvoering van beleid, actuele ontwikkelingen, belangrijke 
informatie.  
Binnen de raadscommissies is afgesproken dat als de commissie (op verzoek van een raadslid) zelf een onderwerp agendeert, het 
raadslid een gespreksnotitie schrijft over wat bij dat agendapunt aan de orde is. In totaal zijn in ruim een jaar tijd tien gespreksnotities 
ingediend. 
 
 
Veelal zijn het fracties of raadsleden zelf die actief zijn in het contact zoeken in de samenleving. Raadsleden hebben in Vught laten 
weten zelf van mening te zijn dat inwoners/organisaties hen goed weten te bereiken als er iets “aan de hand is”. 
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inbreng in het besturen van de gemeente. 
 
5 Ten slotte vindt de commissie een opmerking over het 
bestuurlijk klimaat op zijn plaats. 
Er zijn gemeenten waarin constant conflict is en gemeenten 
waarin alles harmonieus aan toegaat. Ridderkerk lijkt zich tussen 
deze twee extremen in te bevinden. Er is wel onenigheid, maar 
die wordt niet altijd zichtbaar. De commissie is van mening dat 
hier wel een mogelijk gevaar schuilt. Het lijkt de commissie niet 
goed als dingen worden afgedekt, als er bestuurlijk te lang naar 
consensus wordt gezocht en als besluiten worden uitgesteld. 
6 Optreden van het gemeentebestuur: niet te lang zoeken naar 
consensus, maar slagvaardig en daadkrachtig optreden.  
 
 
7 Organisatorisch: verbetering ondersteuning burgemeester, 
college en raad. 
 

 
5 en 6 De verkiezingsuitslag heeft voor een aardverschuiving in de Ridderkerkse gemeenteraad gezorgd. Vervolgens is in oktober 2010 
de nieuwe burgemeester aangetreden. Het debat in de raad is tussen oktober 2010 en maart 2011 gedomineerd door de ontwikkelingen 
rond Nieuw Reijerwaard. De besluitvorming op dit dossier heeft lang geduurd en de onderlinge verschillen waren duidelijk zichtbaar. In 
het afrondende debat op 24 maart 2010 is hieronder een streep gezet en hebben de partijen elkaar opgeroepen tot constructieve 
samenwerking.  
 
 
 
 
 
 
 
 
7 Portefeuillehoudersoverleggen 
In 2009 is gestart met het houden van portefeuillehoudersoverleggen volgens een bepaalde methode. Op maandag overlegt iedere 
portefeuillehouder met (beleids)ambtenaren en hun leidinggevende over onderwerpen die op dat moment bestuurlijke aandacht vragen. 
In dit overleg worden alle B&W en raadsvoorstellen besproken, nota’s voorbereid en als daar aanleiding toe is worden lopende zaken 
besproken. Ook de voorbereiding op raads-, commissie- of externe bijeenkomsten worden in deze overleggen voorbesproken. Het 
huidige college heeft deze praktijk voortgezet en oordeelt hierover positief. 
 
Beantwoording raadsvragen 
De binnenkomst van raadsvragen en de beantwoording daarvan is gecentraliseerd. De raads- en commissievragen die centraal binnen 
komen, worden bijna allemaal binnen de geldende termijnen beantwoord. Het is nog wel steeds mogelijk om rechtstreeks een 
verduidelijkingsvraag aan een ambtenaar te stellen. Tijdens de raadsconferentie in Vught werd duidelijk dat dit door de raadsleden als 
een groot goed wordt ervaren. Dit vergt van raadsleden inzicht welke vragen wel of niet op deze wijze gesteld kunnen worden en van 
medewerkers politieke sensitiviteit bij de beantwoording. De procedures voor de beantwoording van raadsvragen zijn opgenomen in een 
digitaal handboek voor de medewerkers “Wat en Hoe?”. Op deze manier is het mogelijk dat een nieuwe medewerker snel thuis raakt in 
de organisatie en daarbij de juiste wegen bewandeld. 
Met de raad is afgesproken dat het college een signaal zal afgeven op het moment dat de hoeveelheid raadsvragen of de 
ingewikkeldheid van de vragen een te groot beslag op ambtelijke capaciteit legt. 
 
Raadsinformatiebrieven 
Om de raadsleden van langlopende of ingewikkelde dossiers tussentijds op de hoogte te houden, stuurt de portefeuillehouder steeds 
vaker een raadsinformatiebrief. Op die manier wordt voorkomen dat in de commissie- of raadsvergadering lang bij een onderwerp stil 
gestaan moet worden. 

B. Kennis en 
innovatie 
 

Zelfstudie 
1In het onderwijsveld dienen zich enkele kansen aan, zoals het 
Lokaal Opleidingscentrum en 
een (intensievere) samenwerking met het bedrijfsleven en een 
verdere ontwikkeling van de 
Brede School. 
 
 
 
 
 
 
 
 
Aanvullend onderzoek 
2 Door de grote verscheidenheid en verschillende opvattingen in 
het onderwijsveld is het voor de gemeente lastig om haar regierol 
goed op te pakken. Dat zal echter wel moeten gebeuren op basis 
van een samenhangende beleidsvisie op het onderwijs. 
Oordeel en aanbeveling visitatiecommissie 
De gesprekken dat de commissie heeft gevoerd, hebben niet 
geleid tot aanvullende opmerkingen. 
 

 
1 De gemeente Ridderkerk wil graag haar banden met het beroepsonderwijs aanhalen. Onlangs is er daarom met de ROC’s  gesproken 
over hun toekomstplannen en – verwachtingen. De gemeente heeft richting ROC’s aangegeven, dat zij verwacht dat de vraag naar 
gekwalificeerde medewerkers in de zorg vanwege de vergrijzing in de toekomst sterk zal toenemen. Een van de uitkomsten van dit 
overleg is dat er in 2011 een workshop zal worden georganiseerd waar ook het Ridderkerkse bedrijfsleven zal worden betrokken en 
waarin de aansluiting tussen het opleidingsaanbod en de vraag vanuit het lokale bedrijfsleven centraal zal staan.  
In de periode 2009-2010 zijn in Ridderkerk drie brede schoolinitiatieven gestart. ‘Brede school’ betekent in Ridderkerk een 
samenwerkingsverband van alle basisscholen in een wijk met organisaties op het gebied van sport, welzijn, zorg en wonen. In de eerste 
helft van 2011 zal het functioneren van de brede scholen worden geëvalueerd en aan de hand van de uitkomsten, zal de gemeente haar 
visie op de (door)ontwikkeling van de brede school opstellen.  
 
Met de doorontwikkeling van de brede school, is de functie van de school al breder geworden en wordt deze niet “beperkt” tot geven van 
onderwijs. Diverse scholen zijn al betrokken bij wijkontwikkelingen en het  opstellen van wijkontwikkelingsprogramma’s. 
 
 
2 De regierol op onderwijsgebied krijgt vorm binnen de Lokale educatieve agenda (LEA).  
In 2009 en 2010 is samen met de partners op het gebied van onderwijs, welzijn en zorg een structuur bedacht voor de Lokale 
educatieve agenda. De visie op LEA wordt voor 25 mei 2011 opgesteld. 
Op 25 mei 2011 is de LEA conferentie samenwerken voor de jeugd georganiseerd. Hiervan zijn goede vervolgresultaten te verwachten.  
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C. Sociaal 
kapitaal 

Zelfstudie 
1 De gemeente kent een actief en groot verenigingsleven (kerken, 
sportverenigingen etc.). 
Aanvullend onderzoek 
Inwoners zien de samenleving en de mensen als een positief 
punt. 
 
Oordeel en aanbeveling visitatiecommissie 
‘Alles blaast en balt hier’, zei één van de gesprekspartners van de 
commissie. De 
gemeente heeft nu nog een heel groot en actief verenigingsleven.  
3 Er zijn echter met de op handen zijnde vergrijzing 
veranderingen op komst. Wat de consequenties hiervan zijn kan 
de commissie niet voorspellen, maar het is wel een punt van 
aandacht, juist vanwege de belangrijke rol van het 
verenigingsleven voor de samenleving. De commissie stelt 
daarnaast vast dat de samenleving zich niet op alle vlakken even 
actief opstelt in het besturen van de gemeenschap. Zij denkt 
daarbij aan het bedrijfsleven (zie ook 
Economie). De gemeente kan dit wat minder actieve deel van de 
samenleving af en toe 
stimuleren. 
 

 
1 Verenigingen als verbindende factor 
Sportverenigingen kunnen zeker worden gezien als verbindende factor in de wijk en op stedelijk niveau (sociale contacten en sociale 
samenhang). Één van de redenen om de korfbalfusie te steunen is de gedachte dat zo’n grote vereniging een maatschappelijke 
meerwaarde kan hebben. Alle sportverenigingen worden bezocht door de portefeuillehouder, die daarbij ambtelijk wordt ondersteund.  
Verenigingen als partners in de wijken 
Verenigingen kunnen zeker een partner zijn in de wijk, onder andere door organisatie van sportactiviteiten en het aanbieden van 
sportprogramma’s in de wijk. Dit is een kerntaak van de combifunctionaris. Zie ook opmerkingen over brede school en verenigingen als 
verbindende factor in de wijken. 
 
 
3 De Beweegvisie is in 2009 vastgesteld. In de beweegvisie staat dat iedere inwoner van Ridderkerk de mogelijkheid heeft om in elke 
fase van zijn of haar leven, naar eigen voorkeur, op grond van zelf gekozen motieven en/of gestimuleerd door anderen, op een veilige en 
laagdrempelige manier, aan bewegingsactiviteiten van goede kwaliteit deel te nemen. In de uitwerking van de Beweegvisie wordt 
specifiek aangegeven, dat senioren een belangrijke aandachtsgroep zijn en dat daar specifieke programma’s voor moeten worden 
ontwikkeld. Die programma’s moeten in de komende periode ontwikkeld worden. In het kader van Sport- en Beweegstad is uitgesproken 
dat de gemeente zichzelf meer wil profileren als beleidsbepaler met Sport en Welzijn (SenW) als uitvoerder en adviseur. De gemeente 
wil, gevoed door de verenigingen en SenW, sporten en bewegen stimuleren met de beweegvisie als uitgangspunt. Daarbij wordt sporten 
en bewegen zowel vanuit het perspectief van gezondheid (het is goed voor je), sociale samenhang (je ontmoet mensen) als promotie 
voor Ridderkerk benaderd (Ridderkerk heeft wat te bieden nl. een goede sportinfrastructuur. Ridderkerk heeft met vergrijzing te maken, 
maar Ridderkerk Sport- en Beweeggemeente zal er aan kunnen bijdragen dat de gemeente bekend staat als een gemeente met een 
goed sport- en beweegklimaat en hiermee kan de gemeente aantrekkelijk blijven voor jeugd en jongeren.  
 
Er zijn ook andere verenigingen dan sportverenigingen. Is het een bewuste keuze om te beperken tot sportverenigingen? 
 
De startnotitie vergrijzing wordt voor de zomervakantie vastgesteld. In de kerntakendiscussie wordt de problematiek van vergrijzing en 
ontgroening als probleem meegenomen.  
 

D. 
Infrastructuur 
en 
leefomgeving 

Zelfstudie 
1 Wijkbewoners waarderen de eigen leefomgeving steeds beter 
door ze er actief bij te 
betrekken. 
 
 
Aanvullend onderzoek 
2 Op het gebied van wonen en leefomgeving heeft Ridderkerk 
moeite met het vasthouden van 
jonge gezinnen. Een belangrijke factor is het woningaanbod dat 
niet aansluit op de wensen en 
behoeften van deze doelgroep. Jonge gezinnen trekken daarom 
weg naar naastgelegen steden en Vinex-locaties. Ridderkerk 
heeft een grote uitdaging op het gebied van woningbouw 
(vernieuwing) en infrastructurele plannen zoals de Tramplus. Dit 
betekent dat de gemeente 
voldoende zicht nodig heeft op consequenties en uitvoering van 
deze grote projecten. 
Opgaven moeten worden doorvertaald naar een concreet 
uitvoeringsplan. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

1 Benadering centrale vraagstukken krijgt vorm in kerntakendiscussie 2.0. 
De visie op Ridderkerk naar aanleiding van de kerntakendiscussie 2.0. kan de identiteit van Ridderkerk als geheel versterken. 
Startnotitie vastgesteld in april 2011. Visie in maart 2012. 
Bij de uitwerking van de notitie over participatie wordt de rol van de wijkregisseurs eveneens nader uitgewerkt. De uitgangspunten voor 
participatie zorgen ervoor dat de rol van de wijkregisseurs versterkt wordt. 
 
 
2 Het Verkeerscirculatieplan Ridderkerk Centrum is op 24 februari 2011 door de raad vastgesteld. In dit plan wordt vooralsnog geen 
rekening meer gehouden met de aanleg van de tramplus. Het Algemeen Bestuur van de stadsregio heeft besloten dat er tot 2020 geen 
is.  
 
Medewerking aan de ontwikkeling van polder Nieuw Reijerwaard tot bedrijventerrein. Het projectbureau voor de ontwikkeling van het 
bedrijventerrein is in het gemeentehuis gevestigd.  
 
Inwoners, instellingen en bedrijven willen vooral investeren in milieu, lokale democratie en infrastructuur.  
Ten aanzien van het milieu en de infrastructuur neemt Ridderkerk een steeds actievere rol in richting andere overheden. Bewoners 
spelen hierbij een belangrijke rol en de gemeente trekt hierin ook vaak samen met bewoners en instanties op. Recente voorbeelden zijn 
de Klimaattop en het aanbieden van het verslag aan de minister, de studie naar de overkapping en het aanbieden van de resultaten aan 
het rijk, de herhaalde verzoeken om een 80 kilometerzone en het vervroegd plaatsen van de schermen langs de A15. Tevens is het 
gezamenlijke project met Rijkswaterstaat om te komen tot aanplant van bomen langs Rijkswegen van belang om te benoemen in deze 
context.  
 
Om aan de uitdaging op het gebied van de woningbouw invulling te geven is in januari 2011 is de woningbouwstrategie door de raad 
vastgesteld. Deze strategie vormt samen met de herijking van het strategisch voorraadbeleid door Woonvisie en de door de raad 
aangenomen amendementen en moties de basis voor het door de gemeenteraad vast te stellen programma en planning voor de 
woningvoorraadontwikkeling in Ridderkerk. Het programma en de planning van de voorraadontwikkeling vormen de basis voor de in 
2011 met de stadregio Rotterdam en Woonvisie te maken nieuwe verstedelijkingsafspraken. Het maken van nieuwe 
verstedelijkingsafspraken met de Stadsregio is niet verplicht. De samenwerking binnen de Stadsregio vraagt echter wel om met elkaar 
afspraken te maken. Het maken van afspraken met Woonvisie over de toekomstige voorraadontwikkeling is uiteraard van groot belang. 
Als met Woonvisie afspraken zijn gemaakt kan een concrete woningbouwplanning voor de langere termijn gemaakt worden.  
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3 Oordeel en aanbeveling visitatiecommissie 
De leefbaarheid van Ridderkerk staat onder invloed van de A16 
en A15 die de gemeente omringen. Een aantal woonwijken heeft 
direct te maken met het verkeerslawaai en de luchtkwaliteit van 
deze verkeersintensieve rijkswegen. De commissie beveelt de 
gemeente aan zich actief op te stellen in de discussies rondom de 
verbreding van de A15 en de doortrekking van de A4. Deze 
ontwikkelingen hebben namelijk grote invloed op de bestaande 
verkeersintensiteiten op de A16 en A15 en daarmee op de 
leefbaarheid van Ridderkerk. Het BAR-verband en de invloed op 
de Stadsregio zijn hierbij kansen voor Ridderkerk om zijn 
belangen naar voren te brengen. 

3 Het BAR-project  “Visie op BAR in de regio” zal hieraan bijdragen. 

E. Cultuur en 
vrije tijd 

Zelfstudie 
Er worden veel activiteiten georganiseerd, er is een 
evenementenplein, een theater en een 
nieuw groengebied ontwikkeld. Er is nog geen concrete aandacht 
voor de consequenties van de vergrijzing. 
Aanvullend onderzoek 
Op het gebied van cultuur en vrije tijd worden regelmatig 
initiatieven aangedragen vanuit het 
veld. In het aanvullende onderzoek is het echter niet mogelijk 
geweest om vast te stellen in 
welke mate de gemeente oog en oor heeft voor deze initiatieven. 
Deels omdat dergelijke 
voorstellen niet als concreet plan worden aangedragen, maar 
mondeling worden overlegd. 
Oordeel en aanbeveling visitatiecommissie 
De gesprekken die de commissie heeft gevoerd, hebben niet 
geleid tot aanvullende 
opmerkingen. 
 

In de startnotitie vergrijzing worden dit onderwerp meegenomen. 
 
 
 
 
Nadenken welke rol de gemeente wil spelen op cultuurgebied. 
In het coalitieakkoord staat hierover genoemd: 
“Het beleid van de gemeente dient gericht te zijn op het behouden van cultuurhistorische waarden (archeologie en monumenten). Hier 
hoort ook bij het actueel houden van de gemeentelijke monumentenlijst. De bestaande monumentencommissie dient een actieve rol te 
krijgen.” 
In 2011 wordt Erfgoedbeleid ontwikkeld. In dit beleid is zowel aandacht voor archeologie als voor monumenten en wordt het 
gemeentelijke ambitieniveau bepaald.  
 
“De oudheidkamer, die zich richt op het bewaren van de lokale geschiedenis, verdient steun vanuit de gemeente.” 
Ook in 2011 ontvangt de Stichting Oud Ridderkerk een waarderingssubsidie. Daarop is vooralsnog niet bezuinigd. 
 
“De bibliotheek en de muziekschool kunnen blijven rekenen op steun vanuit de gemeente. Bevordering van de leescultuur is meer dan 
ooit nodig. Voor de muziekschool dient het tariefbeleid te zijn gericht op toegankelijkheid voor iedereen.” 
Op de subsidie voor de bibliotheek en de muziekschool wordt vanaf 2011 bezuinigd, maar de consequenties daarvan zijn vooralsnog 
niet van dien aard dat gemeentelijke beleidsprioriteiten daardoor op korte termijn in gevaar komen. 
Verenigingen als verbindende factor in de wijken. 
Verenigingen leveren een bijdrage aan de vele. Ook worden de muziekverenigingen door de wijkideeteams vaak benaderd om mee te 
doen (muzikaal) aan de lampionnenoptochten in de Kerstperiode. 
Verenigingen als partners in de wijken. 
Sinds vorig jaar heeft de portefeuillehouder periodiek contact met de besturen van de 4 plaatselijke muziekverenigingen. De bibliotheek 
en de muziekschool leveren een bijdrage aan de brede scholen in de wijken. 
 

F. Economie 
 

Zelfstudie 
Bedrijven in Ridderkerk zijn niet zijn betrokken bij de ontwikkeling 
van gemeentelijk beleid. 
Aanvullend onderzoek 
Er is geen structureel (formeel) overleg met het bedrijfsleven, 
ondanks verzoeken van de gemeente. Beleid en samenwerking 
tussen de gemeente en de ondernemers verdienen extra 
aandacht, mede omdat de lokale bedrijvigheid van groot belang is 
voor de Ridderkerkse bevolking (60% van de Ridderkerkse 
beroepsbevolking werkt binnen de gemeentegrenzen). 
Oordeel en aanbeveling visitatiecommissie 
De ondernemers kunnen een belangrijke rol spelen in de  
toekomst van de lokale maatschappij, maar zij lijken niet veel te 
voelen voor samenwerking met de gemeente. De lokale 
ondernemersorganisatie richt zich vooral op het onderlinge 
netwerk.  
1 Volgens de commissie is overleg op bestuurlijk niveau nodig en 
zou een ambtelijk aanjager – niet iemand die alleen maar regels 
in de gaten houdt - een belangrijke rol kunnen spelen. 
 

 
Er is structureel geld beschikbaar voor het aanstellen van een economisch adviseur. Deze adviseur zal volgens planning voor de zomer 
met zijn werkzaamheden starten. Een belangrijke taak voor deze adviseur is het leggen en onderhouden van contacten met het 
bedrijfsleven. 
 
Om verder invulling te kunnen geven aan het economisch beleid wordt in 2011 een meting gedaan naar het vestigings- en 
ondernemingsklimaat in Ridderkerk. De resultaten worden vertaald naar concrete acties.  
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G. Middelen 
 

*Zelfstudie 
1 De organisatiestructuur is aangepast op het realiseren van de 
doelstellingen. Vijf hoofdprocessen zijn benoemd (spelregels; 
sturing en beleid; dienstverlening; ondersteuning; 
beheer en uitvoering). Binnen de hoofdprocessen is een verdere 
verdeling gemaakt in diverse subprocessen die onder 
verantwoordelijkheid van de procescoördinatoren vallen. De 
verdere ontwikkeling van de organisatie is een organisch proces, 
waarbij doelen gaandeweg duidelijker worden. 
 
2 Aanvullend onderzoek 
Ridderkerk is onderscheiden voor de meest publieksvriendelijke 
balie (NIPO, waardering 8). De organisatieontwikkeling kent geen 
vastgelegde mijlpalen en einddata. Bij voltooiing van een dergelijk 
proces zijn die wel nodig, ter voorkoming van onnodige  
onzekerheid en onduidelijkheid. In de fysieke leefomgeving heeft 
de gemeente te maken met investeringsachterstanden waardoor 
sprake is van een structurele boeggolf. Mede hierdoor is er sprake 
van een financieel overschot. De gemeente neemt momenteel 
maatregelen om de boeggolf te doorbreken. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
3 Het meten van prestaties moet binnen de gemeente nog verder 
ontwikkeld worden. Zij heeft wel doelen geformuleerd, maar deze 
niet doorvertaald naar concrete uitvoeringsplannen. Daarom kan 
de voortgang van projecten en het realiseren van doelstellingen 
nog onvoldoende worden gemonitord, bijgestuurd en 
geëvalueerd. De gemeente heeft dit punt geadresseerd en wil 
onder andere door het hoofdproces Sturing en Beleid hier meer 
aandacht aan geven. Ook voor het aansturen van externe partijen 
moeten concretere afspraken worden gemaakt. Dit is met name 
van belang aangezien een aantal grote en belangrijke lokale 
partners zich voorbereiden om bepaalde uitvoeringstaken van de 
gemeente over te nemen. Hiervoor moeten en willen zij goed 
aangestuurd worden. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Oordeel en aanbeveling visitatiecommissie 
 

 
1 De ingezette organisatieontwikkeling is met alle betrokkenen (bestuur, management en medewerkers) geëvalueerd. Dit heeft zijn 
beslag gevonden in een reorganisatie die “het beste van twee werelden” in zich heeft. De hoofdprocessen zijn, met enkele 
verschuivingen van onderwerpen, omgevormd tot afdelingen.  
Dit is op eigen kracht, in een snel tempo en zonder bezwaren doorgevoerd. De reacties in de organisatie zijn positief. 
 
 
 
 
 
2 De gemiddelde wachttijd aan de balie scoort ver binnen de norm. Wij proberen onze medewerkers op die tijden in te zetten dat het 
nodig is. Logischerwijs laten klanten zich niet sturen zodat er toch regelmatig pieken voorkomen. Deze cijfers gebruiken wij weer in onze 
planning om de wachttijden in 2011 omlaag te krijgen. 
Verbetering van de (digitale) dienstverlening is een continu proces. 
Invoering van het concept “Gemeente heeft Antwoord” 
In 2009 is een start gemaakt met de invoering van het concept “Gemeente heeft Antwoord”. In het Antwoord©-concept staan de burgers 
en ondernemers centraal. Vanaf 2015 zijn gemeenten het eerste aanspreekpunt voor burgers, bedrijven en instellingen voor de meest 
gestelde vragen aan de overheid. Het concept Antwoord© gaat uit van een klantcontactcentrum bij de gemeente als een betrouwbare 
en herkenbare ingang voor de hele overheid. De gemeente zal hier vragen beantwoorden, aanvragen in gang zetten en ook 
doorverwijzen naar andere overheidsorganisaties. Hebben burgers al een directe relatie met een overheidsorganisatie, dan nemen ze 
uiteraard rechtstreeks contact op met die instantie. Welk kanaal burgers en ondernemers ook kiezen, het ene telefoonnummer, de 
gemeentelijke website of de balie, zij krijgen steeds hetzelfde betrouwbare antwoord. 
Investeringen/projecten.  

 Boeggolf – Investeringsvolume 
In het verleden zorgden vertragingen in de planningen van investeringen voor een ‘boeggolf’ aan kapitaallasten. Elke rekening liet een 
forse onderuitputting kapitaallasten zien. Om dit te beheersen is het Investeringsvolume ingevoerd. Het investeringsvolume is een 
instrument dat er rekening mee houdt dat niet alle investeringen zullen worden uitgevoerd in een bepaald begrotingsjaar. Voor het 
bepalen van het investeringsvolume wordt er een gemiddelde genomen van investeringsuitgaven in het verleden. Om de investeringen 
die binnen het volume worden uitgevoerd te monitoren wordt 2 maandelijks informatie aan het college verstrekt. 
 
De voortgang en realisatie van investeringen wordt actief gevolgd door het college. Vanaf 2010 wordt maandelijks met de 
portefeuillehouder en twee maandelijks met het college, een investeringsoverzicht besproken. De raad wordt op de hoogte gehouden 
via de monitoren van de P&C cyclus.  
 
3  
Zero Based Begrotingsdiscipline 
De begroting 2009 is volledig opnieuw opgebouwd volgens het principe Prijs x hoeveelheid (PxQ). Hierdoor is een begroting ontstaan 
die afgestemd is op de te leveren prestaties, zonder ‘potjes’. Door deze actie is ongeveer € 1.6 mln. ruimte uit de begroting gehaald. 
Toekomstige begrotingswijzigingen moeten dan ook PxQ worden voorgesteld. 

Begroting 2011-2014.  
In het   In het eindoordeel bij de bestuurskrachtmeting is de aanbeveling gedaan om voor de begrotingssystematiek aan te sluiten bij de 

gemeente Krimpen aan den IJssel. Overleg met Krimpen en nader onderzoek wees uit dat Krimpen een gewenste situatie voor de 
prestatiemeting had geschetst en niet de stand van zaken zoals die op het moment van het onderzoek was. Ridderkerk heeft dan ook 
verder geen gebruik gemaakt van de begroting van Krimpen en voor het opstellen van de begroting 2011-2014 gekozen voor een 
volledig nieuwe opzet voor het benoemen van prestaties. De burgerrollen zijn centraal gesteld. Er is aangesloten op de door het 
Kwaliteitsinstituut Nederlandse Gemeenten ontwikkelde prestatie-indicatoren uit de Waarstaatjegemeente.nl. Waar nodig zijn ‘eigen’ 
prestatie-indicatoren toegevoegd om de voortgang te kunnen monitoren, te sturen en te evalueren. De omzetting van de begroting heeft 
geleid tot een compliment van de provincie ten aanzien van helderheid en toegankelijkheid. 
Managementinformatie We zijn druk bezig met het verder ontwikkelen van managementinformatie. Maandelijks staat dit op de 
ambtelijke agenda om het instrument te vervolmaken, om normen te stellen en daarop te sturen. Management- en prestatie-informatie 
wordt gebruikt om te sturen, maar ook om open te zijn richting college en raad over onze prestaties. De raad is uitgenodigd zelf aan te 
geven welke (extra) prestatie-informatie zij willen ontvangen. Is gestart in februari 2011. 
We hebben een systeem ingevoerd dat medewerkers helpt om hun brieven en mails op tijd af te handelen. Op managementniveau is 
afgesproken om hier strakker op te sturen aangezien de resultaten nog niet zijn wat we verwachten. 
Ook stuurt het management maandelijks op de telefonische bereikbaarheid van de gemeente. 
We hebben de digitale dienstverlening sterk verbeterd. Van de 430 gemeenten staat onze website op plaats 75, dit is bij de beste 25% 
(2010). 
 
4 
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4 Er is een aantal grote infrastructurele thema’s dat de gemeente 
wil aanpakken. Daar wordt op alle niveaus expertise voor in huis 
gehaald. Hier is op zich niets mis mee. De commissie vindt het 
echter van groot belang dat de gemeente meer aandacht besteedt 
aan de stap naar de uitvoering. Vanuit het management is er 
meer nodig dan kijken in termen van processen. Het moet  
duidelijk zijn hoe de gemeente inhoudelijk van visie naar 
uitvoering komt en hoe zij vervolgens de uitvoering monitort. De 
nieuwe organisatie lijkt op dit punt tot nu toe niet genoeg garantie 
te bieden voor resultaten. Met organische groei van de organisatie 
is niks mis, maar het wel moet duidelijk zijn waar die groei in moet 
uitmonden, en wanneer. Tijdens het proces kan dan vastgesteld 
worden welke waardevolle zaken zijn bereikt en hoe die  
verankerd blijven; daarnaast is dan aandacht nodig voor het 
oplossen van geconstateerde knelpunten. Daarbij horen ook 
inhoudelijke beleidskeuzes, en de daaraan verbonden 
uitvoeringsconsequenties. 
 

Bilaterale gesprekken. Directie – afdelingshoofden. Vanaf 2011 maandelijkse gesprekken over te bereiken doelen en normen op 
afdelingsniveau. 
Integraal Prestatiemanagement. In 2011 wordt nagedacht over het koppelen van strategische en operationele doelen. De verdere 
uitwerking van het college-uitvoeringsprogramma en de ontwikkeling en inzet van een organisatie- en afdelingsplan kunnen daar 
instrumenten voor zijn. Met deze instrumenten kunnen strategische doelen worden gekoppeld aan prestaties op operationeel niveau. 
Hierdoor ontstaan uitvoeringsprogramma’s op alle niveaus. Integrale monitoring, sturing en evaluatie (kwaliteit) op strategisch en 
operationeel niveau wordt dan mogelijk.  
Bestuursplanning Er is in 2010 hard gewerkt aan de bestuurlijke planning. Alle concrete prestaties die moeten worden geleverd om onze 
doelen te bereiken worden op deze planning vermeld. Gemeenteraad en het college kunnen op deze planning zien wanneer er 
informatie over een onderwerp kan worden verwacht. Met dit instrument kunnen prioriteiten worden gesteld en prestaties integraal 
worden aangepakt. De gemeenteraad is uitgenodigd om zelf de bestuurlijke planning op de agenda te zetten als zij wil sturen in deze 
planning. De ambtelijke organisatie gebruikt dit instrument om de geplande prestaties in beeld te brengen en te houden, de integraliteit 
te bewaken en om benodigde capaciteit te plannen. De bestuurlijke planning wordt maandelijks besproken met de portefeuillehouder en 
per kwartaal behandeld in het college en toegezonden aan de gemeenteraad. 
Concerncontrol 
Met de invulling van concerncontrol hebben we ervoor gezorgd dat de relatie tussen uitvoering en de prestaties die in de begroting 
genoemd zijn, gevolgd wordt in relatie tot de gestelde kaders, doelen en gewenste effecten. 
 

Bestuurlijke 
partner 

In het kader van (regionale) samenwerking zijn er naast de lokale 
samenwerkingspartners twee belangrijke  
samenwerkingsverbanden, namelijk de samenwerking tussen de 
BAR-gemeenten en de Stadsregio Rotterdam. In het  
koersdocument BAR-gemeenten zijn gezamenlijke doelen van de 
gemeenten Ridderkerk, Albrandswaard en Barendrecht 
geformuleerd. Een algemene doelstelling is het uitbouwen van de 
intergemeentelijke samenwerking tussen de BAR-gemeenten. 
Oordeel en aanbeveling visitatiecommissie 
1 Het BAR-verband kan wat betreft de commissie van groot 
belang worden.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
2 De Stadsregio Rotterdam heeft een grote invloed op diverse 
beleidsvelden, zoals veiligheid, wonen en jeugd van de gemeente 
Ridderkerk. Enerzijds ondervindt de gemeente hinder van de 
Stadsregio door de grote invloed van Rotterdam. Daardoor wordt 
de locale vraag c.q. problematiek van Ridderkerk soms  
onderbelicht. Anderzijds levert de inzet van de gemeente 
Rotterdam in de Stadsregio ook voordelen op voor Ridderkerk, 
zoals een goede grip op de middelen en gemeentelijke financiële 
bijdragen. 
 
 
3 De partnerschapsverbanden met de lokale instellingen 
veranderen ook, waarbij het van groot belang is dat de 
instellingen zelf veranderen. 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
1 De BAR-samenwerking wordt steeds belangrijker. Niet in de laatste plaats omdat andere partners de drie gemeenten als BAR gaan 
benaderen. De Rabobank houdt jaarlijks een onderzoek in de regio en benadert het gebied dan in BAR-verband en nodigt de drie 
gemeentebesturen gezamenlijk uit. Datzelfde gebeurt bij bezoeken uit de provinciale overheid. Naast de bestaande projecten en 
samenwerking hebben we in 2010 de samenwerking gezocht met Barendrecht en Albrandswaard om Antwoord© gemeenschappelijk in 
te voeren. Begin 2011 zullen de drie gemeenten een nulmeting doen naar de stand van zaken in dit concept. Afhankelijk van de 
uitkomst komt er een vervolgtraject. Tevens willen we komen tot een gezamenlijk dienstverleningsconcept. 
Er wordt samen met Barendrecht verkend hoe en wanneer we het 140180 nummer (eis vanuit het Rijk; eind 2011) kunnen invoeren. 
Albrandswaard kan hieraan niet meedoen aangezien het netnummer van Albrandswaard 010 is. 
De decentralisatie die door de rijksoverheid met de WMO is ingezet, gaat in een hoog tempo door. Dit blijkt uit het akkoord dat door de 
VNG met het Rijk is uitonderhandeld. De taken die dan op de gemeenten afkomen, kan een gemeente niet in haar eentje uitvoeren. In 
sommige gevallen zal zelfs de schaal van de BAR-gemeenten nog niet genoeg zijn. 
 
2 Deltapoort  
Ridderkerk neemt deel aan het project Deltapoort. Het project Deltapoort komt in grote lijnen overeen met de in de structuurvisie 
vastgelegde waarden voor de leefomgeving in Ridderkerk. Het project Deltapoort is op gericht  om de krachten van de deelnemers te 
bundelen en van het gebied Deltapoort een gebied te maken waar het goed leven, wonen en werken is. Het gebied dat met “Deltapoort” 
wordt bedoeld, is Oost-IJsselmonde  
Het huidige kabinet heeft diverse plannen over verbindingen tussen groengebieden naar de prullenbak verwezen. Tot nu toe lijkt het 
erop dat dit gebied uit de gevarenzone is. Om dat zo te houden is het noodzakelijk dat de deelnemers aan Deltapoort de rijen gesloten 
houden en gezamenlijk optreden richting de rijksoverheid en laten zien dat het hen menens is met de verbetering van het woon-, leef- en 
werkklimaat op Oost-IJsselmonde 
 
 
3 We willen het subsidieproces verbeteren en zijn voornemens beleidsgestuurde contractfinanciering (BCF) in te voeren. Om hier 
invulling aan te geven zijn er met Sport en Welzijn en de SWOR al als een soort pilot afspraken gemaakt op de BCF wijze.  
Doel van BCF is om een nadrukkelijkere relatie te leggen tussen het door de gemeente gewenste maatschappelijke effect en de door de 
maatschappelijke organisaties te leveren prestaties. Dit sluit aan bij het onderzoek van de rekenkamercommissie. Voor het verbeteren 
van het subsidieproces wat meer is dan alleen invoering BCF loopt een afstudeerstage (HBO). Deze stage levert een adviesrapport op 
over de invoering van BCF en het verbeteren van het subsidieproces. In dit adviesrapport wordt integraal naar het subsidieproces 
gekeken. Van de beleidsmatige kant, tot de juridische, financiële en financieel rechtmatige kant. Daarnaast heeft er vergelijkend 
onderzoek plaatsgevonden met andere gemeenten (waar BCF al is ingevoerd) en zijn alle grote maatschappelijke organisaties ook 
gevraagd input te leveren. Het adviesrapport wordt eind juni opgeleverd en biedt concrete adviezen hoe BCF in Ridderkerk ingevoerd 
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kan worden. In de tweede helft van 2011 vindt dan besluitvorming en implementatie plaats. 
 

Vergelijkend 
oordeel 
Externe 
oriëntatie 
 

3. Soms lijkt het er zelfs op dat bepaalde groepen in de 
gemeenten het liefst een hek op de gemeentegrens zouden willen 
met een kattenluikje dat maar naar één kant open kan. 
Discussies over de Algerabrug, de Tramplus en de  
huisvestingsregels vertonen de tekenen 
van deze gedachte. 
4. Regionale samenwerking is geen passieve aangelegenheid, 
van problemen die ‘over ons’ 
komen. Het gaat om het actief delen van een gezamenlijke 
agenda. En die agenda is er in 
deze complexe en dynamische regio. 

3. De discussie rond Nieuw Reijerwaard heeft dit beeld bij sommige bestuurlijke partners versterkt. De opgave is om daar andere 
beelden tegenover te zetten. “Ridderkerk, Goed in beeld!” is een project dat daaraan bijdragen moet leveren. 
 
 
 
 
4. De collegeleden nemen actief deel aan regionale overleggen. Daarbij behartigen zij de belangen van Ridderkerk. 

 


